
 

Vážení občané, 
před rokem jsme na tomto místě popisovali situaci obce Pohled.  Věřili jsme, že brzy budeme mít vyřešeny závažné problémy 
obce. Bohužel se tak nestalo, neboť se nepodařilo realizovat prodej zámeckého areálu společnosti edu SPEC Praha. Další 
zájemce, který se zajímal o nemovitosti po zhlédnutí dokumentu „Památky na prodej“, byl rytířský řád, který ke svým záměrům 
potřeboval i kostel. Ten se mu však nepodařilo získat, a tak od koupě zámeckého areálu ustoupil. 
Obec měla dluh 20,5 mil. Kč splatit do konce ledna, ale Ministerstvo financí na žádost obce povolilo prodloužení splátek o dva 
a půl roku. Vysoký dluh brzdí další rozvoj obce, investice by byly potřeba do infrastruktury a na přípravu stavebních parcel. 
Základní chod obce ohrožen není, ale obec si nemůže dovolit žádat dotace na větší akce, protože by je nebyla schopna 
spolufinancovat a nemůže si vzít úvěr. I tak se přesto podařilo zrealizovat několik investičních akcí, o kterých jsme vás během 
roku informovali. 
Zastupitelstvo obce se loni sešlo na 19 pracovních poradách a 7 veřejných zasedáních, provedlo 5 místních šetření a uskutečnilo 
20 pracovních akcí. Věříme, že se v letošním roce konečně podaří realizovat prodej některé z nemovitostí obce, a tím řešit 
problémy obce.. 

          Starosta 
 
INFOKOUTEK  
ANEB CO SE CHYSTÁ V NEJBLIŽŠÍM OBDOBÍ 
Dětský karneval pořádají pro děti členové SDH v neděli 15. 
března v zámku. 
 
Veřejné zasedání zastupitelstva obce se bude konat ve čtvrtek 
26. března v 18.00 hod. v zámku. Oznámení o konání včetně 
programu bude vyvěšeno na úředních deskách. 
 
Sdružení rodičů a přátel dětí při MŠ v Pohledu srdečně zve na 
Čarodějnice 30. 4. 2008 od 16.30 hod. na nádvoří zámku. 
Dětské odpoledne 23. 5. 2008 od 14.00 hod. 
Výlet pro rodiče a děti 13. 6. 2008. 
Podrobnosti o akcích budou vyvěšeny ve vývěsce mateřské 
školy a na místech obvyklých. 
 
TJ Sokol srdečně zve všechny fanoušky fotbalu na první jarní 
utkání, které se uskuteční v neděli 29. března. Na domácím hřišti 
přivítáme družstvo Čejova. 
 
Divadlo: Mateřská škola Pohled pořádá 3. 4. 2009 zájezd do 
Horáckého divadla v Jihlavě na představení pro dospělé Valčík 
tučňáků (bláznivá hudební komedie). Lístky je možno zakoupit 
v obchodě u Hladíků. Cena i s dopravou je 150 Kč. 

 
Kontejner na velkoobjemový odpad bude přistaven vedle 
obecního úřadu v Pohledu a na obvyklém místě v Simtanech ve 
čtvrtek 9. 4. od 9.00 hod. a odvezen v pátek 10. 4. ve 13.00 hod. 
Do tohoto kontejneru patří nábytek, matrace, koberce, linolea, 
textilie, boty, lyže, sáňky, boby, kola, dveře, wc, 
umyvadla,keramika a podobný odpad. Nepatří sem stavební suť, 
nebezpečné odpady, autosedačky, kartony, igelity z malování 
nebo odpad, který patří do klasické popelnice. 
 
Zápis dětí do Mateřské školy se bude konat  20. a 21. dubna. 
Podmínkou je dovršení 3 let věku dítěte. 
 
Letní svozy popelnic začínají od 6. května – každý lichý týden. 
 
Zahrádkáři připravují na konec května výlet na výstavu Hobby 
v Českých Budějovicích. Podrobnosti budou na plakátech. 
 
Klub důchodců se pravidelně setkává každou první středu 
v měsíci. Na divadelní představení ochotníků z Přibyslavi 
„Hadrián z Římsů“ pojedou důchodci spolu s dalšími zájemci 
z řad zahrádkářů 27. března. Na konec května je plánován výlet 
do skansenu v Přerově nad Labem a do Brandýsa nad Labem.

Čtvrtletník
15. března 2009

Číslo 1/09 

Pohled do arboreta



ZPRÁVY ZE ZASTUPITELSTVA OBCE 
Kvůli úspoře místa zde uvádíme nejdůležitější projednávané body. Úplné zápisy a usnesení jsou k nahlédnutí na obecním úřadu. 
Ze zasedání 29 prosince: 

� Zastupitelstvo obce projednalo Dodatek č. 1 ke kupní smlouvě s firmou ODAS Žďár nad Sázavou, kterým se sjednává vyšší cena 
za vývoz kontejnerů plastů a papíru. Cena za vývoz 1 kontejneru papíru se nově stanovuje na 120 Kč a cena za vývoz 1 
kontejneru plastů bude činit 200 Kč za první kontejner a 180 Kč za další kontejnery.  Firma toto zvýšení odůvodňuje tím, že 
situace v odběru druhotných surovin se velice zhoršila a ze strany zpracovatelů je o ně minimální zájem a výkupní ceny klesají k 
nule. 

� Zastupitelé projednali a schválili čtyři žádosti o pronájem nebytových prostor v bývalé budově statku. Jednalo se o tyto žádosti: 
o Pan J.K. požádal o pronájem nebytových prostor obce v budově na pozemku st. 38/14. J.K. žádá o prostory o rozloze 

8x6 m, které hodlá využít jako sklad materiálu bývalé skautské organizace. Nájemné bude činit 10 Kč/m2 za rok. 
o Pan L.S. požádal o pronájem nebytových prostor obce v budově na pozemku st. 38/15. L.S. žádá o prostory H1, H2, 

H3 (dle plánku, který byl součástí veřejné nabídky pronájmu). Žadatel prostory využije jako sklad. Nájemné bude činit 
15 Kč/m2 za rok, tj. celkem 825 Kč za rok.  

o ČZS Pohled požádal o pronájem nebytových prostor obce v budově na pozemku st. 38/14. ČZS Pohled. žádá o 
místnost B (dle plánku, který byl součástí veřejné nabídky pronájmu). Žadatel prostor využije jako sklad. Nájemné 
bude činit 15 Kč/m2 za rok, tj. celkem 240 Kč za rok.  

o Motocyklový klub HIGLAND BIKERS požádal o pronájem nebytových prostor obce v budově na pozemku st. 38/1. 
Klub žádá o prostory C1, C2, C3 (dle plánku, který byl součástí veřejné nabídky pronájmu). Žadatel prostory využije 
jako klubovou místnost a sklad. Nájemné bude činit 15 Kč/m2 za rok, tj. celkem 1215 Kč za rok.  

� Zastupitelsvo projednalo „Plán zimní údržby místních komunikací obce Pohled“. Tímto plánem se stanovují povinnosti a 
odpovědnosti za zimní údržbu místních komunikací, technologie údržby, seznam udržovaných a neudržovaných komunikací, 
místo pro odvoz sněhu apod.  

� Zastupitelé projednali oběh účetních dokladů obce. Poslední oběh účetních dokladů OÚ Pohled byl schválen naposledy 15. 4. 
2005. Během tří let bylo vydáno několik dodatků, proto byl projednán a schválen nový „Oběh účetních dokladů obecního úřadu 
Pohled“. V tomto dokumentu se stanovují náležitosti účetních dokladů, osoba určená k vedení účetnictví, dispozice s 
rozpočtovými prostředky, zůstatek pokladní hotovosti, úschova účetních písemností apod. 

� Byl schválen rozpočet obce na rok 2009. Rozpočet předpokládá příjmy 6,8 mil. Kč a výdaje 6,5 mil. Kč. Rozpočet je zveřejněn 
také na internetových stránkách obce.  

Ze zasedání 26. ledna: 

� ZO projednalo pořizovatelem předložený návrh zadání změny č.3 územního plánu obce Pohled. V rámci těchto změn se 
přesouvá plocha určená pro podnikatelské aktivity (2,91 ha) dál od obce, ke komunikaci 1/34, a zároveň se ruší dopravní plochy 
plánovaného obchvatu obce, pro komunikaci 1/19. Předložené zadání je plně v souladu s požadavky obce. ZO souhlasí s 
navrženými pokyny pro zpracovatele návrhu změny č.3 územního plánu obce Pohled ve všech bodech. Zároveň ukládá 
Městskému úřadu Havlíčkův Brod, odboru rozvoje města, pokračovat v další etapě zpracování změny č.3 územního plánu obce 
Pohled – návrhu.  

� ZO projednalo a schválilo žádost Mysliveckého sdružení Pohled o pronájem nebytových prostor obce v budově na pozemku st. 
38/14. MS Pohled žádá o prostory A1, A2, účel klubovna a sklad. Nájemné je stanoveno 15 Kč/m2 /rok.  

� ZO projednalo záměr získání pozemků koupí od Státního statku Jeneč, s.p., Karlovarská 7, IČ: 16918, který je v likvidaci. V 
katastrálním území Pohled se nachází řada pozemků, které jsou ve vlastnictví Státního statku Jeneč a z nich bylo vybráno 5 
nezemědělských pozemků, jejichž budoucí vlastnictví se jeví pro obec důležité. Jedná se o pozemky: p.č. 355/1, 1055m2 ,ost. 
plocha; p.č. 682/2, 982 m2, ost. plocha; p.č. 364/2, 488m2 ,ost. plocha; p.č. 663/103, 121m2, ost. plocha; p.č. 689/16, 3855m2, ost. 
plocha. Pozemky budou pravděpodobně draženy a obec se je pokusí získat. 

� Zastupitelé se seznámili s nabídkou realitní kanceláře RIDO, Veverkova 1343, Hradec Králové, která byla pověřena prodejem fary 
s pozemkem. Realitní kancelář nabízí obci faru s pozemkem za cenu 1,7 mil. Kč, s možností rozložení splátek do 2-3 let dle 
dohody. Nabídka platí do konce ledna 2009. Vnější stav objektu je dobrý, ale uvnitř by si vyžádal rozsáhlé, finančně náročné 
úpravy. ZO nenašlo v současné době plnohodnotné využití objektu pro potřeby obce a finanční částka na koupi je pro obec 
nepřijatelná. Bylo rozhodnuto nabídku nepřijmout.  

� ZO bylo seznámeno s informací z NPÚ v Telči, že na Ministerstvo kultury byl podán návrh na prohlášení hřbitovní kaple rodiny 
Sylva Taroucca - Unwerth v Pohledu za kulturní památku. Obec jako vlastník pozemku p.č. 641/1 (spodní část hřbitova) využije 
této skutečnosti a podá návrh na prohlášení celého areálu hřbitova za kulturní památku. V případě, že by skutečně došlo 
k prohlášení za kulturní památku, bylo by možné v budoucnu čerpat finanční dotace na opravy hřbitovní zdi a márnice.  

� ZO projednalo záměr demolice budovy č.p. 42. Objekt je starý, vlhký, je poškozená krytina, propadlý strop v I. patře, zničená 
vodoinstalace… Dle vyjádření několika přizvaných projektantů by rekonstrukce objektu byla finančně velmi náročná a dražší než 
výstavba objektu nového. ZO nenašlo plnohodnotné využití pro daný objekt. Zastupitelé rovněž schválili záměr demolice budovy 
staré hasičské zbrojnice. Po dokončení nové zbrojnice nebude tato budova Sborem dobrovolných hasičů nadále využívána. ZO 
nenašlo plnohodnotné využití pro daný objekt, starý cca 60 roků. Demolicí budovy se uvolní prostor pro rozšíření silnice a 
vybudování chodníku.  

� ZO projednalo záměr rekonstrukce autobusového nástupiště v Pohledu, kterou by byly ukončeny úpravy středu obce. Nástupiště 
bude zmenšeno, aby se vytvořil záliv pro autobus. Nástupiště bude upraveno novým  povrchem - zámková dlažba a budou 
usazeny nové obrubníky tak, aby prostor splňoval parametry pro nástupiště. Rekonstrukce přispěje ke zlepšení průjezdnosti a 
přehlednosti místa a snazší údržbě nástupiště. 

� Starosta seznámil přítomné s rozhodnutím o povolení splátek vydaným Ministerstvem financí dne 20.1.2009. Ministerstvo financí 
povolilo obci Pohled zaplacení zbývající části odvodu za porušení rozpočtové kázně ve třech splátkách, a to: 1,2 mil. Kč do 15. 
12. 2009, 1,2 mil. Kč do 15. 12. 2010 a zbývající splátku 17,88 mil. Kč do 31. 7. 2011. 

 
 
 



CO JE CZECH POINT ? 

 
Na posledním jednání zastupitelstva obce 
se projednávalo mezi jiným také podání 
žádosti o finanční podporu a „Podmínky 
Rozhodnutí o poskytnutí dotace“ v rámci 
Integrovaného operačního programu „E – 
Government v obcích – Czech POINT“. Na 
vybavení pracoviště na obecním úřadě 
odpovídající PC technikou a technologií 
pro fungování systému Czech POINT je 
možné získat dotaci ve výši 93 927 Kč. 
Obec se bude podílet částkou 14 089 Kč. 
Czech POINT je Český Podací Ověřovací 
Informační Národní Terminál. Je to 
asistované místo výkonu veřejné správy, 
kde každý člověk může získat všechny 
informace o údajích, které o něm vede stát 
v centrálních registrech, a kde bude moci 
také učinit jakékoliv podání ke státu. Již 
nyní si můžete z pracovišť Czech POINT 

odnést ověřené výstupy z živnostenského 
a obchodního rejstříku, z katastru 
nemovitostí a z rejstříku trestů., výpis 
trestních bodů řidiče a některé další 
výpisy. Rozsah služeb těchto pracovišť se 
stále rozšiřuje. Czech POINTy jsou v 
současné době rozšířeny na více než 3000 
obecních a krajských úřadech, vybraných 
pracovištích České pošty, zastupitelských 
úřadech, kancelářích Hospodářské komory 
a také v kancelářích notářů, a právě proto, 
že je jich hodně, nemusíte dlouho čekat na 
vyřízení vaší žádosti. Od července 
letošního roku dojde k dalšímu rozšíření 
funkcí Czech POINTu. 
Dne 1. 7. 2009 vstoupí v účinnost nový 
zákon o informačním systému veřejné 
správy, který upravuje elektronické úkony 
a autorizované konverze dokumentů. 
Tento zákon zavádí tzv. datové schránky. 
Datová schránka je elektronické úložiště, 
které je určeno ke komunikaci s orgány 
veřejné moci - její pomocí je možné zasílat 
orgánům veřejné moci úřední dokumenty v 
elektronické podobě (datové zprávy) a 
přijímat je od nich. Tento způsob 
komunikace má nahradit klasický způsob 
doručování v listinné podobě. Datová 
schránka není e-mailová schránka, jejím 

prostřednictvím není možné komunikovat 
přímo s jednotlivými úředníky, ale pouze s 
celým úřadem. Pomocí datové schránky 
také nemůžete komunikovat s jinou 
fyzickou osobou, podnikající fyzickou 
osobou nebo právnickou osobou. Datové 
schránky transformují vnitřní a vnější 
vztahy veřejné správy pomocí 
informačních a komunikačních technologií. 
Cílem je rychlejší, spolehlivější a levnější 
poskytování služeb veřejné správy nejširší 
veřejnosti. Czech POINTy zájemcům 
zprostředkují - kromě již běžných služeb - 
také přístup do datové schránky. 
Pracovník na přepážce za poplatek 
dokument z datové schránky vytiskne, 
nebo naopak donesený dokument 
zkonvertuje do elektronické podoby, opatří 
elektronickým podpisem a odešle danému 
orgánu veřejné moci. Zřízení datových 
schránek bude povinné pro všechny 
právnické osoby, ostatní si ji mohou 
nechat zřídit, ale není povinná. Celý 
systém má přinést především úsporu 
peněz pro veřejnou správu. Jak pomůže 
podnikatelům, to ukáže teprve praxe. 
Czech POINT tedy budeme mít i u nás v 
obci a každý občan jej bude moci využít. 

 
******************************************************************************************************************* 
NAROZENÍ A ZEMŘELÍ V ROCE 2008 
V loňském roce se do naší obce přistěhovalo 11 osob, 
ale 19 se jich odstěhovalo. Narodily se 4 děti a 7 občanů 
zemřelo. Počet obyvatel obce se tak v roce 2008 snížil 
na 767. 
 
Narození  
únor: Lucie Neubauerová  
červen Filip Ledvinka  
říjen Dominik Šidlák  
prosinec Nikola Jouklová  
 
 

Zemřelí 
Marie Sobotková 67 let 
Hana Budínová 57 let 
Marie Klofáčová 86 let 
Vojtěch Balog   75 let 
Stanislav Hospodka 66 let 
Josef Venc  73 let 
Ludmila Valtošová 68 let 
 

26. února 2009 zemřela v požehnaném věku 97 let 
nejstarší občanka Pohledu paní Marie Opršalová. 
Čest její památce. 

******************************************************************************************************************* 
POLICIE INFORMUJE 
Na počátku roku několik statistických údajů o Obvodním oddělení 
Policie ČR v Přibyslavi. Zdejší oddělení Policie ČR má ve svém 
obvodu 13 samostatných obcí, kde žije celkem 9300 obyvatel. 
Rozloha služebního obvodu je 144 km2. 
V současné době se předmětem zájmu pachatelů trestné činnosti 
staly ve větší míře rekreační chaty a pohonné hmoty, zejména 
pak motorová nafta, kterou pachatelé kradou z nádrží především 
zemědělských a stavebních strojů.  
V katastru obce Pohled došlo od počátku roku 2009 k vloupání do 
dvou rekreačních chat, které stojí na břehu řeky Sázavy u 
Simtan. Pachatel či pachatelé způsobili celkem škodu ve výši 
6000,- Kč. Škoda vzniklá poškozením dveří a okenic byla větší 
než cena odcizených věcí. 
Policisté vykonávající obchůzkovou službu jsou neustále ve 
spojení s operačním důstojníkem, kterého lze kontaktovat 
prostřednictvím bezplatné tísňové linky 158, nebo je možné volat 
přímo těmto policistům na služební telefon, nové telefonní číslo:  
725 292 406.  
Pevná linka na oddělení Policie ČR v Přibyslavi je: 569 482 233.  
 
 
 
 
 

OZNÁMENÍ OBECNÍHO ÚŘADU 
• Do 30. 4. je možno na prostranství ve středu obce ukládat 

větve z předjarního řezu stromů, popř. chvojí sloužící jako 
zimní kryt rostlin. Je nepřípustné ukládat tam jiný odpad! 

• Poplatky za svoz a uložení komunálního odpadu, stočné a 
poplatek za psy je třeba uhradit na obecním úřadu do konce 
května. 

• Letní svozy popelnic začínají od 6.května každý lichý týden. 
• Obec Pohled uspěla se svou žádostí o grant do programu 

STROM ŽIVOTA nadace PARTNERSTVÍ a získala 20 000 Kč 
z veřejné sbírky na výsadbu 11 kusů lip v centrální části obce 
ve významném krajinném prvku – lipové aleji. Podmínkou 
grantu bylo, že výsadba stromů bude provedena svépomocí za 
účasti občanů a zájmových sdružení. Termín výsadby bude 
upřesněn v závislosti na počasí. 

• Letošní zima nadělila podstatně více sněhu než ta minulá, 
proto i částka vydaná za zimní údržbu místních komunikací je 
mnohem vyšší. Celkem se prohrnovalo 30 hodin v Pohledu a 
13 hodin v Simtanech a u sv. Anny. Obec za to zaplatila 
25 585 Kč. Občané mohou použít pro vlastní potřebu zbylý 
posypový materiál. 

 



ZE ŽIVOTA SPOLKŮ A KLUBŮ 
MYSLIVECKÉ SDRUŽENÍ 
V pohostinství Pod klenbou se 14. února sešli na výroční členské 
schůzi členové Mysliveckého sdružení Pohled. Myslivci zhodnotili 
minulý rok a naplánovali nejbližší myslivecké akce.  
Výsledky hospodaření jsou dobré, hlavně díky výlovu 
Simtanského rybníka a uspořádání Poslední leče v roce 2008. 
MS rozhodlo o podání žádosti o pronájem nebytových prostor 
v majetku obce se záměrem vybudovat v místě  klubovnu a sklad. 
Zastupitelstvo obce pronájem schválilo na posledním veřejném 
zasedání.  
V lovecké sezóně 2008 bylo odloveno 15 srnců, 9 srn, 8 srnčat, 1 
danče, 3 kusy černé zvěře, 9 zajíců, 14 kachen, 40 bažantů. 
Kromě toho myslivci ulovili 3 lišky a 2 kuny. V letošní zimě museli 
myslivci hodně přikrmovat, neboť mrazy a vysoká sněhová 
pokrývka znemožňovaly zvěři získat potravu jinak než z krmelců. 
Jako každý rok, probíhá i letos na jaře sčítání zvěře. První kolo se 
uskutečnilo 14. února a podruhé se bude počítat zvěř 28. března. 
Myslivci se také zúčastní chovatelské přehlídky v hostinci U 
Palánů v Perknově, která se bude konat ve dnech 22. – 26. 
března. 
Na zvelebení obce realizovali myslivci v sobotu 24. ledna brigádu. 
Vyčistili pozemky u hřbitova a okolo rybníčku „Jeliňáku“ od 
náletových dřevin. 
TJ SOKOL POHLED 
Zimní příprava fotbalistům začala již na začátku prosince. 
Tréninky, které probíhají každou středu a sobotu, jsou zaměřené 
na vytrvalost a sílu. Součástí přípravy na jarní sezónu jsou i  
přípravná utkání. S mužstvem Kožlí jsme prohráli 1:4, s Ledčí 
nad Sázavou 2:4 a s béčkem Ždírce nad Doubravou 2:3. 
Následovat bude ještě utkání s Havlíčkovým Brodem „B“ ( 21. 3.).  
I když se tréninků zúčastňuje poměrně dost hráčů, rozhodně není 
docházka stoprocentní a ani přípravná utkání jsme zatím 
neodehráli v kompletní sestavě. 
Doufejme, že se situace změní, až se začne naostro. Jarní 
sezóna by měla začít zápasem s Čejovem v neděli 29. 3. 
v domácím prostředí. 
Žáci se v rámci zimní přípravy zúčastnili turnaje v Ledči nad 
Sázavou, kde obsadili 7. místo, a dvou turnajů v Přibyslavi, kde 
skončili na 6. místě. 14. 3. se ještě koná turnaj ve Ždírci nad 
Doubravou. Sezóna mládežníkům začíná v polovině dubna. 
31. ledna TJ Sokol Pohled uspořádala ples. Tanec, bohatá 
tombola, výborný gulášek – prostě, ples se vydařil! Chtěli bychom 

poděkovat všem firmám a soukromým osobám za jejich dary do 
tradiční tomboly. 
 
ČESKÝ ZAHRÁDKÁŘSKÝ SVAZ 
Výroční členská schůze zahrádkářů se letos konala 7. března 
v zasedací místnosti v zámku. Zahrádkaři mají v současnosti 70 
členů. Věkový průměr je dosti vysoký. Hned v úvodu schůze 
musel předseda Ing. Petr Jirásek oznámit smutnou zprávu, a 
sice, že v loňském roce 5 členů zemřelo. I nedávno zesnulá paní 
Opršalová, která byla nejstarší občankou Pohledu byla 
dlouholetou členkou zahrádkářů. Oproti tomu 4 noví členové 
přibyli. Na schůzi byl zvolen  sedmnáctičlenný výbor svazu pro 
příštích pět let. Do měsíce se členové nového výboru sejdou, aby 
zvolili nového předsedu a rozdělili další funkce. Čestným 
uznáním za dobrou práci byli oceněni Jiří Tecl ml., Romana 
Růžičková a Jitka Neuwirthová.  
Předseda svazu ve svém úvodním vystoupení zhodnotil činnost 
loňského roku, především výstavu a moštování ovoce. Loni byly 
uspořádány dva zájezdy, oba velmi úspěšně. Koncem srpna se 5 
členů zúčastnilo zájezdu do Výzkumného ústavu ovocnářského 
v Holovousech pořádaného okresním výborem. Dozvěděli se o 
novém trendu v ovocnářství, kterým je pěstování pyramidálních 
jabloní. Tento způsob pěstování je velmi výhodný pro malé 
zahrádky. Účastníci zájezdu měli možnost si velmi výhodně 
zakoupit sazenice dvouletých stromků. Velmi zajímavá byla i 
návštěva botanické zahrady farmaceutické fakulty v Hradci 
Králové. Předseda svazu rovněž informoval přítomné o tom, že 
od loňského roku je ČZS Pohled držitelem živnostenského 
oprávnění k provozování moštárny, výstavnictví a práce 
malotraktorem. Služby malotraktoru, které svaz poskytuje, jsou 
mírně ztrátové, ale budou zachovány i do dalšího roku. Příští rok 
se počítá i s výstavou, moštováním a nejméně jedním zájezdem. 
Předseda vyzval členy, aby se aktivně zúčastnili příprav výstavy, 
neboť při akci takového rozsahu nelze vše ponechávat jen na 
několika členech výboru. Zahrádkáři vlastní malou odbornou 
knihovnu a odebírají časopis Zahrádkář. Obojí je k zapůjčení 
všem členům u předsedy Ing. Jiráska. V diskusi, která 
následovala po občerstvení, se probíral hlavně plánovaný zájezd 
a také organizace moštování. 
Nejbližší akcí pohledských zahrádkářů bude květnový zájezd na 
Hobby do Českých Budějovic.  21. března se bude konat okresní 
konference, které se za pohledskou organizaci zúčastní p. 
Mlateček a p. Šimanovský. 

 
a přelomu roku 2008 a 2009 se děti i dospělí mohli vyřádit při bruslení na Simtanském rybníku. Kdo zavítal v této době na rybník, 

toho čekala nádherná ledová plocha. Ideální podmínky pro to, aby se zahrál hokej pod širým nebem. A ten, kdo neovládá hokejku, tak 
si aspoň pěkně zabruslil. Mnoho dětí vyzkoušelo své umění na ledu poprvé v životě za pomoci rodičů a prarodičů. 
 
METEROLOGICKÉ ÚDAJE O ROKU 2008 
Dle záznamů Jana Škocha, pozorovatele ČHMÚ Praha –
Komořany, meteorologická stanice VÚB Havlíčkův Brod. 
 (zřízena v roce 1935, 455 m n.m.) 
Rok 2008 byl rok se stejnou průměrnou roční teplotou 8,9˚C 
jako rok 2007, tzn. druhá nejvyšší průměrná roční teplota od 
roku 1935 (jenom rok 2000 byl s 9,3˚C byl vyšší ). Pro 
porovnání – nejstudenější rok od roku 1935 byl rok 1940 
s průměrnou roční teplotou 4,9˚C.  V roce 2008 bylo 11 
měsíců s nadnormální teplotou (leden-srpen a říjen-prosinec),  
jediný měsíc září byl teplotně podnormální. Vodní srážky byly 
7 měsíců pod dlouhodobým normálem, 3 měsíce v normálu a 
2 měsíce (březen, listopad) nad normálem. Sněhová vrstva 
byla slabá, pouze 12 dnů v lednu, 6 dnů v březnu a 8 dnů 
v listopadu. V roce 2008 bylo celkem 17 dnů ledových, 102 
mrazových, 48 dnů letních a 6 dnů tropických. 
Ledový den – maximální teplota nevystoupí nad bod mrazu a 
v celém průměru dne se drží pod 0 °C. 
Mrazový den –  minimální teplota klesne pod bod mrazu a 
tedy se dostane pod teplotu 0 °C. 
Letní den – maximální teplota nad 25˚C 
Tropický den -  maximální teplota přesáhne 30 ˚C 

N



 

NOVINKY V KNIHOVNĚ 
Místní knihovna Pohled se sídlem v budově obecního úřadu nabízí občanům své služby každé úterý od 16:00 do 18:00. Díky 
pravidelnému příspěvku z rozpočtu obce, v současnosti ve výši 32000,- Kč na nákup knih a časopisů a 5000,- na provoz PC, mají 
občané k dispozici knihovní fond obsahující 4726 svazků, ucelené ročníky časopisů Květy, Tina, Story, Bydlení, Praktická žena, Dorka 
a Burda a připojení k Internetu zdarma. Zároveň Krajská knihovna Havlíčkův Brod dvakrát ročně zapůjčuje tzv. výměnné fondy 
v rozsahu 300 knih a poskytuje servis informačních a komunikačních technologií.    
V evidenci knihovny je vedeno 60 čtenářů, kteří si z domácích autorů nejvíce oblíbili Magdu Váňovou, Simonu Monyovou a Ivu 
Hercíkovou a ze zahraničních tvůrců je nejvíce žádán James Patterson, Agatha Christie, Linda Howardová, Nora Robertsová a 
Elizabeth Lowellová. Roční půjčovné je stanoveno ve výši 100,- Kč pro dospělé i děti.     
K novinkám patří objednání časopis History, který vychází měsíčně a je určen laické veřejnosti se zájmem o historii světovou i národní. 
Z knižních novinek jistě čtenáře zaujme detektivka Stopy v písku od J. Pattersona a román Past od M. Váňové.  
Vedením knihovny je již několik let pověřena knihovnice Helena Pospíchalová díky jejíž odbornosti a lásce ke knihám se občané 
setkají se vstřícným přijetím a informovaností o knižních novinkách i starších titulech. Zároveň poskytuje pomoc s vyhledáváním 
v rámci Internetu a ani občané neznalí výpočetní techniky nemusí mít obavy těchto služeb využít. 
Přáním obce je rozšíření počtu čtenářů a díky tomu i zlepšení kulturního vyžití občanů.      
 
 
KČT TJ Jiskra Havlíčkův Brod pořádá dne 28.března 

2009  již XXIX. ročník turistického pochodu 
 

   Jarní Vysočinou 
 
Trasy: 50 km: Havlíčkův Brod, Pohled, Sv.Anna, Krátká Ves, 

Kasalův mlýn, Havl.Borová, Pohled, Vysoká, Havlíčkův 
Brod  
35 km: Havlíčkův Brod, Pohled,Sv.Anna, Bartoušov, 
Dlouhá Ves, Šlapanou,Vysoká, Havlíčkův Brod 
25 km: Havlíčkův Brod, Pohled, Sv.Anna, Bartoušov, 
Vysoká, Sv.Kříž, Havlíčkův Brod 
15 km: Havlíčkův Brod, Pohled, Sv.Anna, Bartoušov, 
Mírovka  
10 km: Havlíčkův Brod, Pohled, Sv.Anna, Pohled 

 
START: Městský úřad V rámech Havlíčkův Brod  6.00 – 8.00 hod. 

na trasy 50, 35 a 25 km, 8.00 – 9.30 hod. na trasy 15 a 
10 km. Z nádraží ČD po žluté značce – nově vyznačeno. 

 
CÍL: Městský úřad V Rámech na trasy 50, 35 a 25 km do 18.hod.  

Pro 15 km cíl v Mírovce bude výdej diplomů v žel.st. 
Mírovka do 15.30 hod,  
pro 10 km cíl v Pohledu bude výdej diplomů v žel.st. do 
12.45 hod. 

Startovné:   
dospělí    20,- Kč 
držitelé karty Eurobeds  15,- Kč 
děti do 15 let          5,- Kč 

Startovné obsahuje diplom, popisy tras, organizační poplatky. 
 
TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 
Tříkrálová sbírka, kterou každoročně pořádá Oblastní charita 
Havlíčkův Brod vynesla letos v Pohled u 11 272 Kč a v Simtanech 
3 145 Kč. Celkem se tedy vybralo 14 417 Kč. Mezi koledníky,kteří 
chodili ve dnech 10. a 11. ledna nebyli letos žádní pohledští 
občané, ale přímo ředitelka oblastní charity paní Anna Blažková 
se dvěma děvčaty s Havl. Brodu. Organizátoři děkují všem 
občanům, kteří do sbírky přispěli. 
 
POVODEŇ 2009 
Podle množství sněhové nadílky v měsíci únoru se dalo usuzovat, 
že naši obec neminou záplavy. Bylo jen otázkou, kdy a s jakou 
intenzitou. Vlivem oteplení v prvním březnovém týdnu došlo 
k rychlému tání sněhu a od čtvrtka 5. 3. se začaly zvedat hladiny 
potoků a Sázavy. Na Sázavě jsou instalovány tzv. hlásné odečty, 
které měří výšku hladiny. Podle nich se vyhlašují stupně 
povodňové aktivity. Nejbližší odečty jsou ve Žďáře na Sázavou a 
v Pohledštích Dvořácích. Situaci na těchto místech bylo nutné 
stále sledovat na internetu a podle toho rozhodnout o případných 
opatřeních v obci. Po celý čtvrtek a následující noc hladina řeky 
stoupala ve Žďáře o cca 4 cm za  1,5 hod. a v Pohledštích 
Dvořácích o cca 12 cm. Ve čtvrtek odpoledne se řeka vylila 

z břehů u Simtan a u Anžírny. V tu dobu se schylovalo i k záplavě 
v okolí mostu v Pohledu. Za této situace již byl při minulých 
povodních dosahován II. stupeň povodňové aktivity. Že k tomu 
nakonec nedošlo, je nepochybně i zásluhou protipovodňových 
opatření z podzimu roku 2006. Tehdy došlo z iniciativy obce 
k vyčištění koryta a odstranění náletových dřevin. V době letošní 
kulminace Sázavy v nočních hodinách na pátek tak nebyl na 
mostě dosažen ani první stupeň povodňové aktivity, řeka se 
udržela v korytě a nedešlo k zaplavení zahrad, dvorů a domů ani 
škodám na majetku. 
POLE U ŠTÍTU OPĚT LOUKOU 
Od konce loňského ruchu je možno pozorovat ruch na poli mezi 
řekou a čtvrtí U Štítu. Protože se občané zajímají, co se to tam 
děje, požádali jsme starostu o vysvětlení: 
„Problematikou související s tímto pozemkem se zabývalo 
zastupitelstvo již v roce 2006. Pozemek býval dlouhá léta loukou, 
jako všechny další pozemky kolem řeky. Je to ostatně logické, 
vzhledem k obvyklým záplavám v těchto místech. Stav, kdy je 
pozemek ve vnitřní části obce oset kukuřicí se nám nelíbil, a proto 
se obec snažila získat pozemek do vlastnictví. To se podařilo 
v roce 2007. Tehdy obec pozemek koupila a dohodli jsme 
s nájemcem změnu kultury na travní porost. V letošním roce tam 
tedy došlo k vykácení náletových dřevin a posléze byl pozemek 
vyrovnán navezením zeminy. Od náletových dřevin byl vyčištěn i 
břeh Sázavy. Na jaře bude ještě pozemek upraven k zasetí trávy, 
a stane se tak opět udržovanou loukou.“ 
 
PROSBA O VÝPOMOC 
Hledám hodnou paní nebo slečnu, která by byla ochotná za 
přiměřenou finanční odměnu občas pohlídat mé dva kloučky (4 a 
8 let). Jsem zdravotní sestřička, která slouží na směnný provoz a 
nemáme prarodiče ani jiné příbuzenstvo. V létě jsme přišli o 
chůvu, která mi s dětmi vypomáhala od narození a nemohu si 
stále měnit víkendové služby. Jednalo by se o občasné hlídání 
během víkendu plus nějaký ten den nebo noc navíc. Telefon na 
mne je na vyžádání na Obecním úřadu v Pohledu.  
T. Šimánková, Rouštany. 
 
 

Sbor dobrovolných hasičů Pohled 
srdečně zve všechny děti i rodiče  

 
na DĚTSKÝ 
MAŠKARNÍ  
KARNEVAL 

který se bude konat v neděli  
15. března 2009 od 14 hodin  

v tělocvičně zámku. 



PLNOU PAROU … 
V roce 1984 sepsal dlouholetý pohledský kronikář pan František Hladík pro celonárodní kronikářskou soutěž knížku nazvanou TEPNA 
VYSOČINY. Nejzajímavější údaje z prvních kapitol jeho díla přibližuje tento článek. 
První myšlenky vybudovat železniční spojení přes Vysočinu spadají již do období poloviny 19. století. Již kolem roku 1830 procházeli 
zdejší krajinou inženýři, aby zvažovali možnosti vést železnici nejkratší cestou z Moravy na Prahu. Trasa přes hornatý kraj se však 
zdála být příliš finančně náročná nemluvě o technických problémech, a tak ze stavby sešlo. Když byla v roce 1845 dobudovaná 
olomoucko-pražská dráha, zůstala Vysočina ještě železnicí nedotčena. 
Ke stavbě dráhy přes naši obec došlo nakonec z iniciativy akciové společnosti, k tomu účelu založené. Přesný název společnosti zněl: 
„Místní dráha Německý Brod – Žďár“ a hlavními zakladateli byli starosta Německého Brodu Vácslav Kabeláč, továrník z Ronova 
František Malinský a městský rada ze Žďáru Josef Apetauer.  
O výstavbě této staré dráhy máme dnes velmi málo záznamů. Podle vyprávění pana Aloise Hanolda narozeného roku 1887, v době 
stavby tedy jedenáctiletého chlapce, nebyli lidé tehdy stavbou nadšeni. Někteří se dokonce cítili poškozeni. Dráha totiž přinutila některé 
lidi k prodaji pozemků za státem určenou cenu. Přímo z pohledských občanů při stavbě pracoval jen jeden. 
Na okraji obce u lesa pod samotou Altrichter byl postaven pracovní tábor z dřevěných baráků. Zde také byla dělnická vývařovna a 
kantýna. Pohledský řezník Karel Pařil byl v té době v nájmu v domě čp. 19, kde byl hostinec. Při stavbě dráhy začal dodávat do 
kuchyně maso a také prý začal vyrábět pro tuto dobu zde neběžnou uzeninu „vuřty“ – asi jako dnešní špekáčky. Ty prý dělal 
několikráte za týden a bylo jich vždy hodně. Do tamní kantýny je často odnášel malý Alois Hanold a za donášku si prý vydělal jednu 
uzenku od cesty. To byla pro něj velká pochoutka. A řezník Pařil si na této stavbě prý vydělal tolik peněz, že v roce 1900 měl již 
postavený vlastní dům čp. 93. 
Stavbu této tratě prováděl italský podnikatel baron Lazarini. Dělníci byli sebraní ze všech koutů rakouských zemí a při tehdejší 
mechanizaci to byla práce jistě velmi těžká, i když celkem slušně placená. Železnice do Žďáru byla zprovozněna 1. října 1898. V roce 
1905 pak byla prodloužena dráha ze Žďáru na Tišnov. V Tišnově se tak připojila na prvně vybudovaný úsek Brno -Tišnov. V pohledské 
kronice v I. dílu je zapsáno tehdejším kronikářem, že „Dráha Německý Brod – Brno značně přispěla k vývoji Pohledu postavivši jej na 
místo mezi nejpokrokovější obce okresu“. Lidé si postupně zvykali na novotu, se kterou zpočátku mnozí nesouhlasili, a dokonce se ji 
snažili pokládáním různých překážek na trať sabotovat.  
Lokomotiva supící po točité trati, zejména v místech s větším stoupáním, pořádně odfukovala mračna kouře, ve kterém byly celé 
spršky jisker. Často hořela suchá tráva na pešunkách, jak se nazýval násep trati. Také v době žní byly požáry velkým nebezpečím. 
V tu dobu již měla většina střech tvrdou krytinu, přesto ještě mnohé byly kryty šindelem, lepenkou nebo dokonce byly ještě doškové. 
V souvislosti se zahájením provozu na nové trati v roce 1898 vypráví pan Hladík ve své knize tento pravdivý příběh. 

Na kraji obce směrem ke Dlouhé Vsi, kde trať vyjížděla z průseku na volné 
prostranství, přecházela trať přes silnici. V těsné blízkosti této silnice i tratě 
stál malý domek, který měl jen dvě místnosti. Byl sice již kamenný, ale 
střechu měl ještě doškovou. V roce 1881 je znám majitel Václav Kotěra, 
pak jeho žena Marie, v roce 1899 již Anežka Kotěrová, vdova po jeho synu 
Františku. Ta se starala o svoji neteř nar. 1901, jménem Marii. Po zahájení 
provozu na železnici měla i tato vdova obavy, aby jí domek nechytil od 
jisker z lokomotivy. Dovolávala se nějakého opatření přes obecního 
starostu až po četníky, a vedení, ale nikde nepořídila, Až jí někdo poradil, 
že by bylo nejlepší obrátit se s touto žádostí na nějaký úřad ve Vídni a 
třeba i na samotného císaře. Tak se prý tato vdova jednoho dne sebrala, 
malou neteř vzala s sebou a šla pěšky do Vídně. Aby ji nemusela nésti, tak 
ji vezla na trakař. Snad si měla trakař nechat někde před Vídni. K císaři se 
prý nedostala, ale přes nějaký úřad snad nějaký dvorní rada ji příjmul a vše 
si zapsal. Netrvalo prý to dlouho a přijeli pokrývači a na účet dráhy jí 
provedli pokrytí chaloupky pozinkovaným plechem. V té době měla 
plechem pokrytou střechu jen škola a dokonce zámek, fara a kostel byly 
pokryty ještě šindelem (dle dobových fotografií z roku 1904.) Domek se do 
dnešní doby nedochoval, musel ustoupit nové trati, přesněji nadjezdu přes 
novou trať. 
V roce1899 byla železniční stanice v Pohledu svědkem neobvyklých 
událostí. Zemřela majitelka zdejšího panství Klotylda Clam-gallasová a 
byla převážena zvláštním vlakem do Vídně. Byla totiž zamlada dvorní 

dámou při císařském dvoře a snad také milenkou Fr. Josefa I. Proto také na jeho příkaz byl do Pohledu přistaven zvláštní zasklený 
smuteční vagon, který byl předtím jen jednou použit, když bylo ze Švýcarska do Vídně převáženo tělo jeho zavražděné manželky.  
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Vlak vjíždí na původní železný 
most přes Sázavu a blíží se 
k nádražní budově v pozadí 
 
Vlak byl tehdy již zdálky 
slyšitelný, neboť pískal před 
každým přejezdem, i když to 
byla jen polní cesta  

Ulice za mostem směrem k Dlouhé Vsi (Nádražní).
Vlevo je domek čp. 29, na kterém je vidět plechová
střecha. Železnice vede těsně vedle domku tam, kde
jsou na snímku husy. Napravo je dnes již přestavěný
dům čp 33



Popisovat podrobně původní nádražní budovu není třeba, neboť ve své podstatě stojí dodnes, i když je částečně přestavěná. První 
místnost, do které se vcházelo, byla čekárna, vedle staniční kancelář a v budově byl i byt pro přednostu stanice. Dlouholetým 
přednostou byl p. Václav Fábera, po něm pak pan Straka.  
Na místě dnešního domu čp. 209 stála budova železničního 
skladiště. Na ni navazovala nakládací rampa. Kousek dál byla dlouhá 
dřevěná skladištní budova Rolnického družstva, ve které se 
uskladňovalo přímo z vagonů různé zboží, jako třeba cement, 
hnojiva, lepenka, vápno, uhlí apod. Za touto budovou pak bylo menší 
skladiště obchodníka z České Bělé. Kolem roku 1930 byla totiž 
v České Bělé otevřena prodejna obuvi „Baťa“ a každý týden odtud do 
Pohledu na nádraží přijížděl povozník pro krabice plné tehdy levných 
bot.  
Nádražní prostor byl dosti veliký. Na severní straně směrem k obci 
byla mez ohraničující pole, ze kterého bylo v roce 1921 vybudováno 
sokolské hřiště. Podél celého pole byl vysázen živý plot ze stříhaných 
smrčků, vysoký kolem dvou, někde až tří metrů.  
Tento živý plot byl také v místech, kde vedla trať otevřenou krajinou, 
a tvořil tak zábranu proti sněhovým závějím. Vršek plotu se 
sestřihoval do roviny a místy byl tak hustý, že se po něm dalo i lézti, ovšem za cenu potrhaných kalhot, jak uvádí p. Hladík. Zbytky 
plotu jsou v krajině ještě někde patrné. Proti budově stanice byl v plotě proražen průchod, jako zkratka pro pasáky koz na louce pod 
nádražím v podzimním období. Louka tehdy ovšem nebyla přerušena náspem nové trati, ale táhla se až k lesu, vlastně k Sázavě, která 
těsně pod lesem tekla. Na louce bylo několik malých rybníčků, byly to spíše takové tůňky a mimo ryb zde žily ondatry. Rybníčkům se 
říkalo bezedné, to pro jejich hloubku. Poslední z nich byl nejvíce obrostlý stromovím a měl krásný název Stříbrná tůň. Vypravovala se  
pověst, že se v něm utopil vozka i s potahem koní. Při stavbě nové trati však jeho zasypání proběhlo celkem snadno, a tak nám zbyla 
jen ta pověst. Pověst se váže i k louce. Říkalo se jí Sirotčí, protože prý kdysi patřila sirotkům. Správce Šaufler však sirotky o louku 
podvodným soudním sporem připravil, a proto vždy, když se louka sklízí, začne prý určitě pršet. To prý sirotci pláčou. 

 
Pro hospodářství znamenalo vybudování železnice důležitý předěl. Umožnila se rychlá přeprava zboží i surovin. Dle úředního záznamu 
se v roce 1899 touto drahou přepravilo 44 952 osob, 58 tun zavazadel a 24 518 tun zboží. 
Osobních vlaků jezdilo tehdy málo, jízdní řád z roku 1921 uvádí odjezdy do Něm. Brodu v 5.55, 12.15 a 16.40. Na opačnou stranu do 
Žďáru jste mohli jet v 7.00, 14.35 a 18.30. Jízda vlakem rozhodně nebyla všední záležitostí, především z důvodu bídy obyvatelstva. Ve 
třicátých letech stál zpáteční lístek Pohled – Německý Brod 5 Kč. Lidé raději chodili pěšky, a to nejen do Brodu,ale i do vzdálenějších 
obcí.  
Studentů tehdy z Pohledu mnoho nejezdilo, jen několik málo žáků do brodského gymnasia. Až po roce 1930 začala postupně 
přecházet asi polovina dětí z páté třídy do měšťanských škol, část jezdila do přibyslavské měšťanky, část do německobrodské. V té 
době byl také rozšířen počet vlaků a začal navazovat na počátek a konec vyučování. Předtím musela mládež jezdit už brzy ráno kolem 
6. hodiny a trávila hodně hodin v Brodě, kde byla tehdy jen pro školní mládež vyhrazena čekárna. Zde ráno studenti psali domácí úkoly 
a učili se. Kolem roku 1936 začala také modernizace železničního provozu i na naší trati, když tento školní spoj začala obstarávat 
souprava motorového vlaku. Byl to benzinový motorový vlak na svou dobu trochu zvláštní. Motorový vůz měl motor umístěn uprostřed 

Pohled na staré nádraží od lesa a Sázavy, která tehdy těsně pod lesem tekla. Před stanicí
je vidět díra v živém plotě sloužící jako průchod pro pasáky dobytka. 



vozu a nad ním se tyčila zasklená kabina, kde seděl strojvedoucí. Z Pohledu s tímto vlakem jezdil také několik let strojvedoucí Josef 
Wasserbauer (bydlel v Přibyslavské ul. 112). 
Přišla pohnutá doba roku 1938. Republika ztratila část území a v důsledku ztráty pohraničí byla přerušena důležitá trať z České 
Třebové na Moravu. Tím trať z Německého Brodu do Brna nabývala na důležitosti a významu, takže v říjnu roku 1938 zde po 
jednokolejné trati denně projíždělo 38 až 40 vlaků! V té době se už vyměřovala trať nová, dvoukolejná. První práce na ní započaly 
v červenci roku 1939. To je však už další kapitola historie železnice vedoucí přes Pohled a o tom zase někdy příště.  
 
 
 
Z POVĚSTÍ O POHLEDU 
Pohledský správce Šaufler je jednou z nejvýznamnějších postav pověstí o Pohledu. O síle jeho špatné pověsti svědčí několik verzí 
příběhu, které se o něm vyprávějí. V článku o historii dráhy v Pohledu již byla tato postava zmíněna v souvislosti se „Sirotčí“ loukou“ 
Zde uvádíme o Šauflerovi další dva příběhy. 
Pohledský direktor 
(Z knihy „Báje a pověsti Havlíčkobrodska“ od Emanuela Horkého) 
 

Za doby roboty a tuhého poddanství zkusil nevolný lid mnoho 
útrap od panstva. Panští úředníci, aby se zachovali své milostivé 
vrchnosti, zle zacházeli s lidmi. Také na pohledském panství 
nemilosrdně týral lid direktor Šaufler, bezcitný a lakomý Němec. 
O něm si lidé vypravují, že přenášel selské mezníky na škodu 
poddaných sedláků, odsuzoval robotníky ke krutým trestům 
vězení a i jinak lidem škodil. Když se pohledští dozvěděli, že zlý 
direktor zemřel, zaradovali se, Při pohřbu se mnoho mluvilo o 
direktorově mstivosti, jeho zlé povaze, o tom, jakých útlaků se na 
lidech dopouštěl. 
„Nebude míti v hrobě pokoje, musí přijít zlá odplata za jeho 
zločiny“ říkali mnozí z robotníků. Předpověď se prý vyplnila. 
V úřednickém domě „Amthausu“ u kostela se začal direktor 
lidem zjevovat. Spatřili ho v oknech, jindy zase slyšeli z toho 
domu vzdechy, křik a pláč. Někteří zase v noci viděli, jak se 
direktor prochází po polích a i jinde a volá „Kam tě dám, tam tě 
dám.“ Také v černého psa s ohnivýma očima se direktor 
proměňoval. Tak špatný a zločinný život direktorův zanechal po 
sobě jen špatnou pověst. Jeho života se vzpomínalo pouze ve 
zlém. 
 

 
 
O Šauflerovi 
(verze zapsaná Janem Losenickým, bývalým kronikářem Pohledu) 
 
Šaufler prý byl prchlý, zlostný člověk, týral poddané kláštera pro každou maličkost. Za větší provinění je bil, spoutané na rukou a nohou 
nechával je sedět několik hodin na ostré trdlici, nebo spoutané a svázané do kozelce věšeti za provaz na strom. (v rakousko-uherské 
armádě to byl ještě v roce 1914 nejtěžší disciplinární trest.) 
Poddaní prý proklínali Šauflera a dřevaři, kteří chodili do lesa rubat stromy, cestou zpívali: 
Ten ukrutný Šaufler, ten nesmí zemříti, 
pro toho si musí čert z pekla přijíti, 
Přijde pro něj s vozem 
a praští s ním o zem 
a potom mu v pekle pěkně zatopí. 
Kdosi to řekla Šauflerovi. Ten vzal hůl a šel na Dejpuš, kde dřevaři pracovali, a bil je holí. Jakéhosi Lukeše zmlátil tak, že ho museli 
kamarádi do Rouštán, kde bydlel, odnésti.Šaufler, když se vyzuřil, šel domů. Cestou se mu udělalo nevolno. U statku „Hohe Fichte“ 
(dnes u Neuwirthů) upadl a omdlel. Jeho nejstarší syn, který na statku hospodařil, odvezl ho domů do Pohledu a poslal pro lékaře do 
Brodu. Ten Šauflera prohlédl a řekl: „Mrtvice – je třeba ho uložiti do rakve a pohřbíti na hřbitově před klášterem“  
Když lidé odcházeli od hrobu, viděli smějícího se Šauflera státi u okna v domku č. 5, kde bydlel a měl svou kancelář. Jakmile jeho 
synové došli domů, nalezli mrtvého otce ležeti na posteli. Nemohli to pochopit, a proto odtrhli víko u dosud nezasypané rakve. V rakvii 
byly dva kameny a dýka. Radili se s farářem . Ten pravil: „Je proklet, nesmí ležet v posvěcené zemi. Pohřběte ho někde jinde.“ 
Synové zapřáhli koně, s nimiž otec jezdíval, zavázali jim oči, dali mrtvolu bez rakve na vůz, pobídli koně a nejstarší syn řekl: „Pohřbíme 
ho tam, kde se koně zastaví.“ 
Koně šli lipovou alejí k lesu a zastavili se na malé mýtině v rozhraní Dejpuše a krátkoveského lesa tam, kde Šaufler zbil Lukeše. 
Nejstarší syn neměl otce pro jeho zlou povahu v lásce, urýpl mu hlavu a mrtvolu i s rýčem hodili do vykopané jámy a zahrabali. 
Později kolovaly v Pohledu a okolí různé báchorky. Někteří lidé tvrdili, že když jel kočár s lékařem kolem kláštera, že seděl na kozlíku 
vedle kočího černý pán (čert), jiní tvrdili, že po Dejpuši pobíhá večer a v noci strašně vyjící pes, jiní zase, že Šaufler nemá klidu v hrobě 
a chodí večer s holí po lese. Onen Lukeš prý vyprávěl, že viděl jednou Šauflera jeti v kočáře přes Rouštány. Lukeš otevřel okno a křikl: 
„Jeď k čertu!“ Strhla se velká vichřice, zablýsklo se a přelud zmizel. Poté už Šauflera nikdo neviděl. 
O lese Dejpuši se však ještě dlouho vyprávělo, že po něm pobíhá černý pes a kdo překročí Šauflerův hrob, že v lese zabloudí. 
 


